

Ст. 280.4

Публичные призывы к осуществлению деятельности, направленной против безопасности государства

Public calls to activity directed against the security of the state

Code	УК РФ (Criminal Code)
Article	Ст. 280.4
Redaction	Действующая редакция (введена в 2023 г.)
Source	УК РФ № 63-ФЗ, гл. 29; sudact.ru — ст. 280.4 · verify at pravo.gov.ru
Retrieved	19 July 2026

Текст (оригинал)

1. Публичные призывы к осуществлению деятельности, направленной против безопасности Российской Федерации, либо к воспрепятствованию исполнения органами власти и их должностными лицами своих полномочий по обеспечению безопасности Российской Федерации (при отсутствии признаков преступлений, предусмотренных статьями 205.2, 280, 280.1, 280.3, 284.2 и 354 настоящего Кодекса) - наказываются штрафом в размере от ста тысяч до пятисот тысяч рублей или в размере заработной платы или иного дохода осужденного за период от одного года до трех лет либо лишением свободы на срок от двух до четырех лет с лишением права занимать определенные должности или заниматься определенной деятельностью на срок до трех лет или без такового.

2. Те же деяния, совершенные: а) группой лиц по предварительному сговору; б) лицом с использованием своего служебного положения; в) с использованием средств массовой информации либо электронных или информационно-телекоммуникационных сетей, в том числе сети "Интернет"; г) из корыстных побуждений или по найму; д) по мотивам политической, идеологической, расовой, национальной или религиозной ненависти или вражды либо по мотивам ненависти или вражды в отношении какой-либо социальной группы, - наказываются штрафом в размере от трехсот тысяч до одного миллиона рублей ... либо лишением свободы на срок от трех до шести лет ...

3. Деяния, предусмотренные частями первой или второй настоящей статьи, совершенные организованной группой, - наказываются лишением свободы на срок от пяти до семи лет ...

Примечание. В настоящей статье под деятельностью, направленной против безопасности Российской Федерации, понимается совершение хотя бы одного из преступлений, указанных в примечании к статье 104.1 настоящего Кодекса.

Text (English translation)

Working translation for reference, not an official translation. Verify against the Russian original before citing.

1. Public calls to carry out activity directed against the security of the Russian Federation, or to obstruct the exercise by the authorities and their officials of their powers to ensure the security of the Russian Federation (in the absence of the elements of the offences provided for in Articles 205.2, 280, 280.1, 280.3, 284.2 and 354 of this Code), shall be punishable by a fine of 100,000 to 500,000 roubles or in the amount of the convicted person's wages or other income for a period of one to three years, or by deprivation of liberty for a term of two to four years with disqualification from holding certain offices or engaging in certain activity for a term of up to three years or without such disqualification.

2. The same acts, committed: (a) by a group of persons by prior conspiracy; (b) by a person using their official position; (c) with the use of the mass media or of electronic or information and telecommunications networks, including the internet; (d) out of mercenary motives or for hire; (e) on grounds of political, ideological, racial, national or religious hatred or enmity, or of hatred or enmity towards any social group, shall be punishable by a fine of 300,000 to 1,000,000 roubles [...] or by deprivation of liberty for a term of three to six years [...]

3. The acts provided for in parts one or two of this article, committed by an organised group, shall be punishable by deprivation of liberty for a term of five to seven years [...]

Note. For the purposes of this article, “activity directed against the security of the Russian Federation” means the commission of at least one of the offences listed in the note to Article 104.1 of this Code.

Relevance to coercion in the occupied territories

A speech offence rather than a conduct offence. It criminalises public calls to act against Russian security or to obstruct the authorities, which in the occupied territories reaches pro-Ukrainian statements, calls for liberation and encouragement of resistance, especially online (part 2, point (v), covers internet use as an aggravating factor).

It sits above the administrative discrediting charge (CoAP 20.3.3) as the criminal escalation, and it is drafted as a residual offence, applying where the conduct is not already caught by the terrorism, separatism or rehabilitation-of-Nazism articles. Useful for mapping how expression is policed on a graduated ladder from fine to imprisonment.